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وزیر فرهنگ و ارشاد:

 شیوه نامه ای برای حفظ سلامت خبرنگاران 
در ماموریت ها تدوین می شود

وزیلر فرهنگ و ارشلاد اسلامی از تدوین پروتکللی برای حفظ جان و سلامت 
خبرنلگاران در مأموریت هلا خبر داد و گفلت: امیدواریم این دسلتورالعمل تا پایان 

همین دولت تدوین و به دستگاه های اجرایی اباغ شود.
ب��ه گ��زارش ایرنا از خانه ملت، س��ید عب��اس صالحی درب��اره حادثه تل��خ دلخراش مرگ 
خبرنگاران محیط زیس��تی،  گفت: کمیته ای در راس��تای این اتفاق تلخ و س��وزناک تشکیل 
ش��د که نهادهای متفاوتی از قبیل دس��تگاه های خبری در آن حضور دارند و چند موضوع را 
پیگیری می کنند که یکی از وظایف آنها تهیه دستورالعملی برای اعزام خبرنگاران در سفرهای 
ماموریتی دستگاه های اجرایی است. عضو کابینه دولت دوازدهم افزود: باید الزامی برای حضور 
خبرنگاران در ماموریت ها توسط هر دستگاهی با رعایت پروتکل های تعیین شده صورت پذیرد 
و اقدامات اولیه آن در حال انجام است. امیدواریم در همین دولت پروتکل ها و دستورالعمل ها 
هرچه س��ریع تر فراهم شود و فرایند ابلاغ نیز انجام گیرد. صالحی در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه آیا پیش از این چنین پروتکلی برای حفظ جان و سلامت خبرنگاران وجود داشته است 
یا خیر، گفت: تاکنون قوانین نانوشته شده در این راستا بوده اما مکتوب وجود نداشته است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

تیم اقتصادی دولت سیزدهم نباید نگاه جزیره ای 
داشته باشد

عضو کمیسلیون برنامه، بودجه و محاسلبات مجلس شلورای اسلامی گفت: تیم 
اقتصلادی دولت جدیلد باید بتوانلد بین مجموعه هلای مختلف اقتصادی کشلور 

هماهنگی و هم افزایی ایجاد کند و اعضای آن نباید نگاه جزیره ای داشته باشند.
جعفر قادری در گفت وگو با خبرنگار سیاس��ی ایرنا، تورم، بیکاری، کسری بودجه، مشکلات 
صندوق های بازنشستگی، کم آبی و مشکلات زیست محیطی، کاهش اعتماد عمومی از دست 
رفتن سرمایه اجتماعی در بازارهای مالی و بورس از جمله چالش های دولت جدید ذکر کرد

وی، مشکلات حوزه بانکی، وابستگی بودجه به درآمدهای نفتی و تک محصولی بودن کشور 
را از دیگر چالش های دولت جدید ارزیابی کرد و افزود: ش��کاف فنی و تکنولوژیک بین ما و 
کش��ورهای پیشرفته از دیگر چالش های دولت جدید است که این موضوع هزینه تولید را در 

کشور ما بالا برده است.
نماینده مردم ش��یراز و زرقان در دوره های هش��تم، نهم و یازدهم مجلس ش��ورای اسلامی 
درباره راهکارهای برون رفت از چالش ها گفت: دولت جدید باید تلاش��ش بر این باش��د که 
ظرفیت های خالی و بلااس��تفاده را پر کرده و فضای کس��ب و کار را با مقررات زدایی از این 

حوزه بهبود بخشد.
قادری، سامان دادن بازار پول و بازار سرمایه و بازگرداندن اعتماد عمومی به این بازارها را از 
دیگر موضوعاتی دانس��ت که باید در اولویت دولت آینده قرار گیرد و افزود: دولت جدید برای 
حل مشکلات کشور باید بین قوای مقننه، مجریه و قضائیه هماهنگی و هم افزایی لازم ایجاد 
کند. وی با بیان اینکه زیرساخت های اقتصاد کشور دچار مشکلات جدی هستند، خاطرنشان 
کرد: اصلاح زیرس��اخت های اقتصاد کش��ور می تواند عملکرد نظام اقتصادی کش��ور را بهینه 

کرده و از اتلاف منابع جلوگیری کند.
عضو هیات علمی دانشگاه شیراز خواستار استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان برای 
پر کردن ش��کاف های فنی و تکنولوژیک بین ایران و کش��ورهای پیشرفته شد و گفت: دولت 
جدید باید برای بهبود س��ریع شرایط اقتصاد کشور به ظرفیت بخش های پیشران و تحول زا 
مثل بخش معدن، ماش��ین سازی، پایین دستی پتروش��یمی، صنایع غذایی و صنایع تبدیلی 

توجه ویژه داشته باشد.
قادری مش��کلات معیشتی مردم در ماه های اخیر برای تامین برخی اقلام ضروری خانواده 
مثل مرغ و روغن را یادآور شد و افزود: یکی از چالش های کشور وابستگی غذا و خوراک مردم 
به دانه های روغنی اس��ت که با نوس��انات ارزی دچار کمبود می شود. دولت جدید باید برای 

قطع وابستگی کشور به واردات نهاده های دامی و خودکفایی در این زمینه تلاش کند.
وی، فعال شدن ظرفیت های کشور در حوزه فناوری اطلاعات در دوران کرونا را یادآور شد و 
گفت: تحقق کامل دولت الکترونیک و استفاده از تجارت الکترونیک و فناوری های نو می تواند 
فضای کس��ب و کار را تس��هیل کرده و بسیاری از هزینه ها را کاهش داده و به ایجاد شفافیت 

و فسادزدایی از دولت کمک کند.
عضو کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس، حضور میدانی مس��ئولان کشوری در استان ها و 
در عین حال تفویض اختیارات به اس��تان ها برای چابک س��ازی نظام تصمیم گیری کشور را 
ضروری دانست و افزود: دولت جدید باید برای رها شدن از سیستم متمرکز و پیچیده اداری 
موجود تلاش کند و اجازه دهد تا استان ها از ظرفیت های محلی خود بدون گرفتار شدن در 

پیچ و خم بوروکراسی اداری بهره برداری کنند.

رییس جمهوری، اقدام ناجوانمردانه آمریکا برای هدف قرار دادن 
هواپیمای مس�افربری کشورمان در سال ۶۷ را جنایت هولناک و 
غیرقابل پذیرش توصیف کرد و گفت: آمریکا اقدامات لازم را برای 
عذرخواهی و جبران و توضیح اینکه چرا عامل این جنایت بزرگ 

را مورد تشویق قرار داده است به اطلاع مردم برساند.
به گزارش خبرنگار سیاسللی ایرنا، حجت الاسللام والمسلمین حسن 
روحانی در نشست ستاد ملی مقابله با کرونا، با گرامیداشت روز دوازدهم 
تیرماه )حمله ناجوانمردانه ناوگان آمریکایی به هواپیمای مسللافربری در 
سللال ۶۷ در خلیج فارس(،  گفت: در این حادثه ۲۹۰ نفر از سرنشللینان 
هواپیما به شللهادت رسیدند و متاسفانه دولت آمریکا از آن زمان تاکنون 
نه تنها عذرخواهی رسمی نسللبت به این جنایت نکرده، بلکه اقدام قابل 
توجهی انجام نداده و از طرفی دیگر فرمانده این ناو را هم مورد تشللویق 
قرار داده است. رییس جمهوری، اقدام ناجوانمردانه آمریکا برای هدف قرار 
دادن هواپیمای مسافربری کشورمان را جنایت بزرگ و هولناک و غیرقابل 
پذیرش توصیف کرد و افزود: به ارواح همه آن شهیدان درود می فرستیم 
و بللرای آنها علو درجات را خواسللتاریم و امیدواریللم دولت آمریکا بداند 
جنایت بسللیار بزرگی را در سللال ۶۷ در خلیج فارس مرتکب شده است. 
همواره همه آزادی خواهان جهان خواستار این هستند که اقدامات لازم را 
برای عذرخواهی و جبران و توضیح اینکه چرا قاتل و جنایتکار این جنایت 

بزرگ را مورد تشویق قرار داده است به اطاع مردم برساند.
روحانی با بیان اینکه در شللرایط خاص کرونایی قرار داریم، اظهار کرد: 
با توجه به گزارش های دریافتی و مشاهده شرایط هفته گذشته، متاسفانه 

در مسیر افزایش شیوع بیماری کرونا هستیم.
وی افزود: در هفته های گذشللته اعام شللده بود ویللروس جدید دلتا 
از مناطق جنوبی و جنوب شللرق وارد کشللور شده اسللت و باید مراقبت 
شللود این ویروس درون کشور سرایت نکند.  متاسفانه این ایام، مسائلی 

چون انتخابات این موضوع را تشللدید کرده اسللت. در انتخابات شللوراها 
طبللق گزارش های رسللیده مهمانی هایی که می دادند و سللفره هایی که 
می انداختند متناسب با پروتکل ها نبوده است. رییس دولت تدبیر و امید 
اضافه کرد: همچنین سفرهای تابستانی و ماه رمضان و عید فطر دست به 
دست هم می دهد و موجب افزایش شیوع کرونا می شود. همه مقرراتی که 
برای مناطق قرمز، زرد و نارنجی پیش بینی کرده ایم باید عمل شود و اگر 
دستورالعمل هامورد تردید قرار بگیرد دچار مشکل می شویم. این بیماری 
شللوخی ندارد و مشخص نیست که این مهمان ناخوانده تا چه زمانی در 

جامعه ما می ماند و اگر مراعات نکنیم با این مشکات مواجه می شویم.
روحانی اظهار کرد: همه می دانند با ویروسی مواجه شده ایم که از لحاظ 
شناخت آن هر چه می گذرد بعد دیگری نمایان و آشکار می شود. به ویژه 
جهللش ژنی و تغییرات ژنتیکی که به تدریج ایجاد می کند و هر روز یک 
نوع از این ویروس با ویژگی خاصی که هم سللرایت و هم خطر آن بیشتر 

است مردم را مبتا می کند.  

وی یکی از ویژگی های این ویروس را قدرت سرایت آن دانست و گفت: 
انواع این ویروس بیشتر می شود و این از مشکاتی است که با این ویروس 
مواجه هسللتیم. کرونا ویروسی نیسللت که بگوییم مختص یک منطقه و 
کشور است، بلکه پاندمی است که همه جهان را فرا گرفته و می بینیم تا 
شرایط کشوری خوب می شود محدودیت ها را برمی دارد،  چند هفته بعد 

دوباره قرمز می شود و این از ناشناخته بودن این ویروس حکایت دارد.
رییس جمهوری ادامه داد:  اروپا و کشللورهای پیشللرفته می گویند به 
خاطر واکسللنی که زده اند شللرایط مناسب شده و همه رستورانها تالارها 
مراکز ورزشی فرهنگی را باز می کنند سه تا چهار هفته بعد دوباره هجوم 
ایللن بیماری و ویروس را به نوعی و شللکلی دیگر مشللاهده می شللود و 
دوباره محدودیت ها را ایجاد می کند. مشللخص است ابعاد این ویروس را 

نشناختند و کرونا هر زمانی قدرت خود را نشان می دهد.
روحانللی،  ویللروس کرونللا را غیرقابل درمان عنوان کللرد و گفت: این 
ویروس عللوارض جانبی را ایجاد می کند که آن عوارض جانبی به طوری 
قابللل درمان اسللت اما اگر بگوییم ایللن ویروس داروی مشللخصی دارد  
می تواند در چند نوبت مصرف شود و این ویروس تمام شود چنین چیزی 

نداریم در واقع باید بگوییم غیرقابل درمان است.
وی گفت: البته نکته مثبت،  واکسللن پذیر بودن ویروس کرونا اسللت. 
گاهی شللرایطی پیش می آید که در واکسللن پذیری هم تردید می شود. 
یعنی واکسنی می آید و مردم یک مصونیتی پیدا می کنند اما بعد یک نوع 
جهش یافته جدیدی می آید. ممکن اسللت مرگ و میر پایین تر باشد اما 
بیماری وجود دارد. بنابراین این ویروس از یک طرف واکسن پذیر است و 

گاهی هم از نظر ابتا واکسن پذیری آن مورد تردید پذیر است.
رییس جمهوری افزود: از لحاظ مرگ و میر، واکسللن بسیار تاثیرگذار و 
موثر است و در جهان نشان داده شده آنهایی که واکسن استفاده کرده اند 

به مقدار قابل توجهی این بیماری را مهار کرده اند.

حجت الاسلام والمسلمین مجید انصاری عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید براین که 
ق�وه قضائیه پش�ت و پناه و آخری�ن امید مردم 
اس�ت، گفت: مردم اگر در قوای دیگر مش�کلی 
ببینن�د به قوه قضایی�ه تظلم خواهی  می کنند و 
اگر این مهم تقویت ش�ود آنها عدالت را با همه 

وجود حس می کنند و امیدوار می شوند.
به گللزارش ایرنا، انصللاری پللس از انتخاب حجت 
الاسللام والمسلمین غامحسین محسللنی اژه ای به 
عنوان رئیس دستگاه قضا از سوی رهبر معظم انقاب، 
افللزود: تجربه دوره قبل و انتخاب شللخصی از درون 
قوه قضائیه موفق بود و در مجموع توانسللت گام های 
مؤثری را برای برخی اصاحات و پیشللرفت ها در قوه 
قضائیه از جمله تهیه سللند تحللول و مبارزه با برخی 
مفاسللد بردارد. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: ادامه روند تحولی با انتخاب محسللنی  اژه ای که 
سابقه طولانی و شناخت کامل از مشکات، آسیب ها 
و بایللد و نبایدهللای این قوه دارد و بلله عنوان معاون 
اول نقش کلیدی در تهیه سللند تحول داشت، اتفاق 
مبارکی اسللت. وی افزود: محسنی  اژه ای در متن قضایا 
قرار دارد و این نقطه مثبتی است که کمک می کند قوه 
قضائیه به سللمت پویایی و کارایی هرچه تمام تر پیش 
برود. انصاری گفت: امیدواریم که در جلب رضایت عامه 
مردم از طریق احیای حقوق عامه، ادامه مبارزه جدی و 
ریشه ای با مفاسد بدون هرگونه ماحظه یا تبعیض بتواند 
به تحکیم روابط مردم با قوه قضائیه کمک کند چرا که 

مردم باید با پیشرفت کار و اقدامات تحولی تأثیر مثبت 
آن را بر زندگی خود احساس کنند. عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در ادامه افزود: به نظر می رسد یکی از نقاط 
قوت انتخاب  محسنی  اژه ای این است که وی نیازمند به 
هیچ وقت اضافی برای شللناخت قوه و نیروها و اقدامات 
بایسته نیست، او به طور کامل قوه قضائیه را می شناسد 
و از روز گذشته که حکم وی صادر شد به عنوان رئیس 
جدید قوه قضاییه می تواند وارد عمل شده و امیدی را که 
به وجود آمده جامعه عمل بپوشللاند. انصاری در پایان با 
بیان اینکه پیگیر بودن و پشللتکار داشتن از ویژگی های 
مثبت محسنی  اژه ای است که می تواند به روند اصاحی 
کمک کند، گفت: همچنین ارتباط با نخبگان و فعالان 
عرصه های مختلف، وجود یک رابطه مستمر دوجانبه بین 
جامعه و قوه قضائیه از نظر دریافت انتقادات و پیشنهادات 
اصاحی از سوی مردم و توجیه و تبیین مسائل از سوی 
قللوه قضائیه می تواند کمک کار قوه قضاییه باشللد تا 

شاهد تحول و پیشرفت در این حوزه باشیم.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس، حمایت 
از تولید، مبارزه با فسلاد، اسلتفاده از نیروهای 
نخبه، توانمند و جوان برای حل مشلکات را از 

اولویت های دولت سیزدهم دانست.
الله وردی دهقانی در گفت و گو با خبرنگار سیاس��ی 
ایرن��ا، حمایت از تولید، مبارزه با فس��اد، اس��تفاده از 
نیروهای نخبه، توانمند و جوان برای حل مش��کلات 
را اولویت های دولت سیزدهم عنوان کرد و گفت: باید 
عقلانیت حاکم شود و از آنجایی که ۱۰ درصد امکانات 
و یک درصد جمعیت جهان را در اختیار داریم خیلی 

بهتر می توانیم کشور را اداره کنیم.
عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس ادامه داد: از 
آیت الله رییس��ی انتظار داریم که به وعده های انتخاباتی 
خود با کمک مجلس و س��ایر نهادها عمل کند و راه آن 
اس��تفاده از همه امکانات معنوی، مادی و انسانی کشور 
اس��ت. دهقانی درب��اره چالش های پی��ش روی دولت 
منتخب، گفت: امیدواریم با اراده آهنین رییس جمهوری 

منتخب، آنچه وعده داده تحقق پیدا کند و انس��ان های 
پاکدستی بر سر کار بیایند که خودباور باشند. وی با اشاره 
ب��ه موانع تولید در داخل، ادامه داد: مافیا اجازه نمی دهد 
تولید داخلی در ش��کل بگیرد زیرا منافع آنها در واردات 
اس��ت. به راحتی می توانیم مواد خ��ام را به محصولات 
پایین دس��تی با ارزش افزوده بالا برای ایجاد اش��تغال 
تبدیل کنیم. دهقانی، پوست اندازی در زمینه اینگونه 
تفکرات را ضروری دانس��ت و گفت: قطعا می توانیم با 
تکیه بر امکانات و س��رمایه داخلی و نیروی متخصص 
چنی��ن اقداماتی را انجام دهی��م. این نماینده مجلس 
یازده��م ش��ورای اس��لامی تصریح ک��رد: عمده ترین 
مسائل ما، مشکلات تولید از جمله تامین منابع مالی، 
عدم س��وق نقدینگی به سمت تولید و از همه مهمتر 
استفاده از منابع بانکی، کاهش سود منابع بانکی برای 
تولید و کش��اندن بانک ها به بیرون از رقابت با مردم،  
بنگاهداری و مشکلات واحدهای تولیدی است که به 
ه��ر نحوی به بانک ها بدهکارند و زمین گیر ش��ده اند. 
وی ادام��ه داد: بانک ها، واحده��ای تولیدی بدهکار را 
تصاحب و از مدار تولید خارج کرده اند و با سرمایه هایی 
ک��ه در اختیار دارند، باید به عنوان تامین کننده منابع 
مالی برای تولید عمل کنند. دهقانی، در ارزیابی خود از 
کابینه سیزدهم،  گفت: رییس جمهوری و مشاورانشان 
قطعا براس��اس برنامه و قول هایی که به م��ردم داده اند، 
اولویت های نظام و رهبر معظم انقلاب و نیازهای جامعه 
باید افراد توانمندی را انتخاب کنند. نهایتا در مجلس در 

مورد این افراد نظر و رای اعتماد می دهیم.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام:

قوه قضائیه پشت و پناه و آخرین امید مردم است
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

حمایت از تولید اولویت  دولت سیزدهم باشد

آمریکا درباره تشویق عاملان سقوط هواپیمای ایرباس توضیح دهد
روحانی: 

معدن مس سلونگون در ورزقان بزرگ ترین 
معلدن ملس خاورمیانله اسلت اما بله گفته 
نمایندگان مجلس، عایدی آذربایجان شرقی از 
ثروت هنگفت این معدن بسیار ناچیز است زیرا 
منابع ماللی حاصل از فعالیت های این مجتمع 
معدنی به صورت مشخص، معلوم نیست و همه 

آن صرف توسعه آذربایجان شرقی نمی شود!
ب��ه گفته آگاهان امر، کمیس��یون معادن مجلس 
بر این باور اس��ت که مش��خص نیست چه میزان از 
منابع مالی حاصل از معدن سونگون در خود منطقه 

سرمایه گذاری می  شود.
آنها معتقدند این قضیه باید هرچه سریع تر شفاف  
سازی شده و با احیای شرکت مس آذربایجان، علاوه 
بر جلوگیری از خام  فروشی مس در معدن سونگون، 

اشتغالزایی انبوهی در سطح استان صورت گیرد!
 مسیر پیشرفت برای مجموعه منحصربفرد 

مس سونگون چندان هموار نیست!
مس سونگون ورزقان را می توان یکی از پرحاشیه 
ترین معادن کش��ور نیز دانس��ت، معدنی که سال 
هاست در انتظار ایجاد کارخانه های تکمیلی ذوب و 
پالایش برای تولید کاتد مس و از سوی دیگر ایجاد 
صنایع پایین دستی است تا پس از سال ها کنسانتره 
تولید شده در کارخانه های این معدن به جای انتقال 
به دیگر نقاط کشور، در خود منطقه مانده و جلوی 

هرگونه خام فروشی در این زمینه گرفته شود!
س��الانه ۳۰۰ هزار تنُ کنس��انتره مس در معدن 
س��ونگون تولید می ش��ود اما این ف��رآورده، یا برای 
صادرات راهی هرمزگان می شود و یا میهمان کرمان 

برای تبدیل به مس کاتد می گردد.
تاخیر در بهره برداری و افتتاح طرح ذوب و شهرک 
تخصصی مس در س��ونگون صدای انتقاد اس��تاندار 

آذربایجان شرقی را هم بلند کرده است.
مجتمع سونگون با کانسنگ مس پورفیری، در ۲۵ 
کیلومتری ورزقان قرار داشته و پنج هزار نفر مشغول 
کار هستند و محصول نخست صادرات استان همانا 
کنسانتره مس را تولید می کنند و در صنعت مس 

کشور سهم ۳۰ درصدی دارند.

در واقع، مجموعه مس س��ونگون توان این را دارد 
که در آینده، همه سنگهای مس منطقه شمال غرب 
کشور را فرآوری و به شمش کاتد تبدیل کند؛ همان 
محصولی که در بازار فناورانه امروز و فردای دنیا حرف 
اول را می زند اما مس��یر پیشرفت در این مجموعه 
چندان هموار نیست!استاندار آذربایجان شرقی معتقد 
اس��ت روزانه ۵۰ میلیارد تومان کنس��انتره مس از 
ورزقان به کرمان می رود در حالی که اگر همین پول 

در خود استان بماند آذربایجان بهشت می شود!
پورمحمدی اضافه کرد: با راه اندازی خطوط ذوب و 
پالایش مس در سونگون که در کنار آن یک شهرک 
مس ایجاد شود نه تنها اشتغال سه هزار نفری محقق 
می شود بلکه تولید ورق های مس و کابل، ثروت  های 

کلانی برای آذربایجان شرقی ایجاد خواهد کرد!
 اعمال محدودیت ها برای معدن سونگون 

به ضرر اقتصاد کشور خواهد بود!
نماینده مردم ورزقان در مجلس ش��ورای اسلامی 
گفت: از آنجایی که ش��رکت صنایع مس ایران خود 
را بالادس��ت معادن مس کشور می داند هرگز نمی 
خواه��د اهمیت و جایگاه مس س��ونگون در اقتصاد 
کش��ور روشن و بیان شود و مس��ئولان نیز چندان 
تمایلی برای تبدیل مس سونگون به مرکز جدید این 
صنعت پردرآمد در کش��ور ندارند که نگرشی کوتاه 

بینانه است!
الله وردی دهقانی ادامه داد: بر همین اساس تاکنون 
سرمایه گذاری های لازم و کافی برای طرح های توسعه 
صنایع مس پیش بینی نشده و بسیاری از محدودیت 
ها شامل حال معدن سونگون شده که ادامه این روند 
به ضرر اقتصاد اس��تان و حتی کشور خواهد بود، در 
حالی که ایجاد ش��هرک صنعتی ورزقان بسیاری از 

این مشکلات را رفع خواهد کرد.
وی با اشاره به موانع  ایجاد شهرک صنعتی ورزقان 
افزود: با وجود اینکه مصوبه ایجاد این شهرک مربوط 
به س��ال ۱۳۹۲ اس��ت اما متاس��فانه تاکنون هیچ 
اقدام��ی برای واگذاری اراضی به س��رمایه گذاران و 
نیز تمهیدات اولیه برای ایجاد زیرساخت های لازم 
و کافی انجام نشده اس��ت. عضو کمیسیون معادن 
مجلس اظهار داشت: در همان سال مکان یابی برای 
ایجاد شهرک صنعتی صنایع مس در ورزقان صورت 
گرفته بود اما با تغییر مدیریت ها در کمال تاسف و 
تعجب مکان مربوطه تغییر یافت و به محلی منتقل 
شد که فاقد هرگونه امکانات و زیرساخت های لازم 

برای راه اندازی این شهرک می باشد.
دهقانی یکی از دلایل اصلی نبود س��رمایه گذاری 
لازم و کافی حاصل از عواید مالی مس س��ونگون در 
آذربایج��ان را، تمرکزگرای��ی و انحصار معادن مس 

کشور در قالب شرکت صنایع مس ایران به مرکزیت 
و محوریت مس سرچشمه دانست.

 معدن مس سونگون در برابر مس سرچشمه 
کرمان به حاشیه رانده شده است!

بررس��ی ها نش��ان می دهد ذخیره قابل برداشت 
معدن مس  س��ونگون به ح��دود ۹۰۰ میلیون تن 
می رس��د لذا برای برداشت کامل از این ذخیره باید 
حوزه جغرافیایی معدن مس  سونگون گسترش یابد 
تا امکان ارس��ال ماده معدنی برای طرح های توسعه 
فاز ۳ تغلیظ و کارخانجات ذوب و پالایش��گاه فراهم 
شود. انتقال حساب های مالی و مالیاتی شرکت مس  
سونگون به آذربایجان ش��رقی نیز بسیار ضروری و 
مورد تاکید مسئولان و نمایندگان این استان است 
که عدم تحقق آن، معنی دیگری جز بی عدالتی در 
حق مردم و جوانان ورزقان و آذربایجان شرقی ندارد 
که ش��اید یکی از دلایل اصلی نبود سرمایه  گذاری 
لازم و کاف��ی حاصل از عواید مالی مس  س��ونگون 

در آذربایجان، انحصار معادن مس کش��ور در قالب 
ش��رکت صنایع مس ایران ب��ه مرکزیت و محوریت 

مس سرچشمه باشد.
از سوی دیگر ناآشنایی مسئولان آذربایجان شرقی 
از منابع سرش��ار مس س��ونگون و نب��ود طرح های 
تحقیقاتی و اکتشافی جدید از دیگر عواملی است  که 
این معدن در برابر معدن مس سرچشمه کرمان به 

حاشیه رانده می شود!
شاید طرح ایجاد شرکت مس آذربایجان در دولت 
دهم یکی از اقدامات مناس��ب برای زدودن انحصار 
طلبی صنایع مس کشور بود اما با وجود تلاش  های 
صورت گرفته، پس از مدتی اندک راکد ماند، در حالی 
که اگر روال طبیع��ی خود را ادامه می داد امروز این 
ش��رکت در قالب هلدینگ های مختلف می توانست 

مسیر توسعه اقتصادی منطقه را هموار نماید!
 در گذشلته از برکات ثروت عظیم مس در 

توسعه ورزقان بهره نگرفته ایم!

فرماندار ورزقان با اشاره به اینکه به  رغم برخورداری 
ورزقان از پتانسیل های بی نظیر در حوزه های متعدد 
آن گونه که باید توس��عه  نیافته اس��ت گفت: یکی از 
مهم تری��ن دلایل آن عدم ایف��ای نقش و بی تفاوتی 
نخبگان شهرستان نسبت به مسائل و توسعه منطقه 

می باشد.
محمدباقر خانی با بیان اینک��ه ورزقان توانمندی  
های بس��یاری در زمینه های معادن، گردش��گری، 
کش��اورزی، دام پروری و گیاه��ان دارویی دارد ادامه 
داد: دو قطبی بودن، سیاست زدگی، عدم ایفای نقش 
از س��وی نخبگان و عدم مطالبه گری مردم از جمله 

دلایل توسعه نیافتگی شهرستان ورزقان است.
وی افزود: وجود معدن مس سونگون به  عنوان یکی 
از بزرگ ترین نعمت های خدادادی نتوانسته است در 
توسعه منطقه نقش ایفا نماید و به نظر می رسد این 
ما بوده ایم که طی س��ال های گذشته از برکات این 

ثروت عظیم در توسعه شهرستان بهره نگرفته ایم!
فرماندار ورزقان با تأکید بر اهمیت اجرای فاز سوم 
کنسانتره معدن مس سونگون اضافه کرد: برای فاز 
سوم کنسانتره و دیگر طرح های توسعه مجتمع مس 
سونگون از جمله ذوب و پالایش بیش از ۲۰۰ هزار 
میلیارد ریال سرمایه گذاری در حال انجام است که 
یک  سوم این سرمایه گذاری، نظیر احداث تأسیسات 
س��اختمانی صورت گرفته و ب��ا تکمیل این طرح ها 
فرصت های ش��غلی قابل  توجهی در شهرس��تان به 
وجود خواهد آمد. وی با اش��اره به وجود محرومیت 
در زمینه های مختلف در ورزقان، وحدت و هم افزایی 
را گامی مهم در جهت رفع محرومیت ها دانس��ت و 
افزود: به  رغم وجود منابع آبی قابل توجه، بسیاری از 
روستاهای شهرستان با مشکل آب شرب مواجه اند 
ی��ا اینکه در زمینه برخورداری از راه های روس��تایی 
آسفالته با ۴۶ درصد پایین تر از میانگین استانی - که 

۸۵ درصد است - قرار داریم.
خانی اظهار کرد: هماهنگی های لازم برای انعقاد 
تفاهم نامه چندجانب��ه برای ارائه آموزش های فنی و 
حرفه ای متناس��ب با پتانسیل های شهرستان نظیر 
مهارت های موردنیاز در صنایع معدنی، صنایع  دستی 
مس��ی و زیورآلات جهت بهره مندی جوانان جویای 

کار شهرستان صورت گرفته است.
 روزانه بیش از یک هزار تن کنسانتره مس 

با عیار ۲۴.۵ درصد تولید می شود
با این تفاسیر و نگرانی ها، مدیرعامل مجتمع مس 
س��ونگون ورزقان از عملیات اجرای��ی طرح ذوب و 
پالایش این مجموعه با ۴۰۰ میلیون یورو در س��ال 

جاری و افتتاح آن تا سه سال آتی خبر داد.
علی بیات ماکو ادامه داد: در حال حاضر سالانه ۱۴ 

میلیون تن ماده معدنی در مجتمع استخراج می شود 
که مس ۵۵ صدم درصد بوده و به ازای یک تن ماده 

معدنی ۲.۵ تن سنگ باطله استخراج  می شود.
وی اف��زود: تاکنون بیش از ۳۰۰ هزار متر حفاری 
در مجتمع معدن مس سونگون انجام شده و روزانه 
بی��ش از یک هزار تن کنس��انتره مس با عیار ۲۴.۵ 
درصد در مجتمع تولید و به مراکز دیگر ارسال می 
ش��ود. بیات ماکو اضافه کرد: ذخیره شناسایی شده 
معدن سونگون به بیش از یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
تن افزایش یافته که با ذخیره فعلی، ناگزیر از بازنگری 
در برنامه های استخراج هستیم و به همین دلیل با 
آغاز عملیات احداث فاز سوم تغلیظ، این پروژه تا سه 
س��ال آینده افتتاح می ش��ود و به این ترتیب تولید 
سالانه کنس��انتره از ۳۰۰ هزار به ۴۵۰ هزار تن در 

سال افزایش می یابد.
وی اظهار کرد: کارخانه های ذوب، پالایش، اسید 
سولفوریک و اکسیژن با حجم سرمایه گذاری بیش 
از ۴۰۰ میلیون یورو در مجتمع احداث می ش��وند 
و تاکن��ون نیز بیش از ۲۰۰ میلی��ون یورو نیز برای 

زیرساخت های آن هزینه شده است.
بیات ماکو افزود: هیپ لیچینک نیز از طرح های 
مهم و در حال اجرای مجتمع معدن مس سونگون 
اس��ت که به شکل الکترولیز، سالانه سه هزار تن به 
طور مستقیم مس کاتدی تولید می کند و سرمایه 

گذاری آن نیز بیش از ۲۵۰ میلیارد تومان است.
وی تاکید کرد: پیش بینی ظرفیت س��الانه تولید 
مس کاتدی مجتمع س��ونگون ۱۰۰ هزار تن و قابل 
افزایش به ۲۰۰ هزار تن بوده و ارزش طرح های در 
دست اجرای مجتمع برای سه سال بیش از ۲۰ هزار 

میلیارد تومان است.

معدن نا تنی!
گزارش »عصرآزادی« از حواشی تاخیر در افتتاح 

طرح ذوب مس در معدن سونگون ورزقان؛

شهرام صادق زاده

سالانه ۳۰۰ هزار 
تُن کنسانتره 

مس در معدن 
سونگون تولید 
می شود اما این 

فرآورده، یا برای 
صادرات راهی 
هرمزگان می 

شود و یا میهمان 
کرمان برای 

تبدیل به مس 
کاتد می گردد!


